
 
گرانی

 دولت جا دارد فکری به حال کارگر ها و اقشار کم درآمد جامعه 
بکند، زیرا این خانواده ها زیر بار سنگین گرانی دیگر کمرشان 
خم شده است. اقلام ضروری مردم واقعا خیلی گران است و 
ایجاب می کند با اینکه به شب یلدا نزدیک می شویم کمی بیشتر 

به فکر مردم باشد.
اسلامی از گیلان

 
کمبود دارو

اسپری تنفسی معمولا برای بیمارانی که مشکل ریوی مانند 
آسم دارند بسیار حیاتی و مهم است، اما مدتی است بیمارانی 
که دچار مشکل ریوی و یا آسم هستند در داروخانه ها با کمبود 
اسپری مواجه هستند و مشکلات زیادی برای این بیماران ایجاد 
شده است از مسئولان تقاضا داریم که به مشکلات این بیماران 

رسیدگی کنند.
شکوری از کرج 

فضای کسب و کار
واقعا فضای کسب و کار راکد است،هیچ تحرکی در کسب 
و کار مردم و مغازه ها نمی بینیم. من خودم شغلم آزاد است و 
همیشه در این فصل سال کار داشتیم و سرم شلوغ بود اما امسال 
از بیکاری خسته شده ام. قبوض آب، برق و گاز و اجاره مغازه ها 
هم که گران شده است. از مسئولان تقاضا داریم که فکری 
اساسی برای این موضوع کنند تا بلکه مشکلات مغازه دارها 

هم کم شود.
اسدبیگی از تهران

 فعالان مدنی همدان کوتاه نمی آیند

  هیچ صندلی و میزی برای هیچ مدیر و مسندنشینی 
همیشگی نبوده و نیست؛ روزی باید از آن جدا شده و فاصله 
بگیرد اما در این سال ها به تجربه دریافته ام افرادی پیدا 
می شوند که در دوره مدیریت خدمت کرده و کارنامه مثبتی 
از آنان باقی مانده است. در هفته های گذشته مدیرکل میراث 
فرهنگی گردشگری و صنایع دستی استان همدان پس از 
حدود هفت سال نشستن بر صندلی مدیریت این نهاد جابه 
جا شد و مدیر جدیدی بر صندلی این اداره نشست حال که 
علی مالمیر از مدیریت میراث استان کنار گذاشته شد، بهتر 
می شود درباره کارنامه و عملکرد او سخن گفت و اعمال 
مثبت و منفی او را بررسی کرد. البته در دوره مدیریت او بارها 
برنامه ها و کارهایش را در یادداشت ها و گزارش ها به نقد 
کشیده ام. مسلما انتقادهایی بر او و دوره کاری اش وارد است 
اما در ادوار گذشته پس از مهندس فرهاد فرزانه، »مالمیر« 
قوی ترین و پرکارترین مدیرکل میراث فرهنگی استان بود. 
ثبت ده ها اثر تاریخی در فهرست آثار ملی، ثبت روستاها و 
شهرهای ملی و جهانی در استان، تعیین ضوابط عرصه و 
حریم ده ها اثر ثبتی، تلاش برای ثبت جهانی کاروانسراهای 
فرسفج و تاج آباد، تلاش برای ثبت جهانی قنات قاسم آباد 
و برنامه ریزی و تلاش برای ثبت منظر شهری هگمتانه تا 
همدان از جمله کارهای ماندگار دوران اوست و کارهای 
نکرده که قطعا اگر به منویات و دستورات برخی مدیران 
بالادستی و نمایندگان تن درمی داد و برخی مجوزها را صادر 
می کرد خرابی های بسیاری به بار می آورد از جمله جلوگیری 
از ساخت و ساز و مجوزهای مراکز گردشگری دامنه شمالی 
الوند که سال هاست زمین خواران به دنبال آن بودند مهم ترین 
کار بازدارنده این دوره بود.  برخی از ذی نفوذان و مسئولان 
شهر به دنبال ساخت و ساز تاسیسات گردشگری در جاده 
برگشت امامزاده کوه و جاده گنجنامه و دره های سرسبز 
همدان بودند اما خوشبختانه در سال های گذشته تقریبا 
مجوزی در این منطقه صادر نشده است. حال که با پیگیری ها 
و فشار یکی از نمایندگان شهر همدان، مدیر تغییر کرد و 
یکی از نزدیکان نماینده جای مدیر قبلی را گرفته، نگرانی 
فعالان میراث فرهنگی و محیط زیست بیشتر شده است که 
آیا مدیر فعلی راه او را ادامه خواهد داد یا بقایای طبیعت شهر 
قربانی تاسیسات گردشگری خواهد شد؟علاوه بر نیمه تمام 
ماندن برنامه های مدیرکل قبلی در حوزه ثبت جهانی و آثار 
یاد شده، این پرسش مطرح است که آیا مدیر فعلی می تواند 
در برابر زیاده خواهی بسازوبفروش ها در سطح شهر و فشار 
برخی مسئولان در جهت همراهی با آنان مقاومت کند و 
میراث فرهنگی و طبیعی استان را حفظ کند؟در سال های 
گذشته چند خانه تاریخی ثبت شده توسط مالکان به صورت 
عمدی و غیر قانونی تخریب شده و طبق قانون اگر قرار است 
ساخت وسازی در آنها صورت بگیرد باید عین به عین و دقیقا 
مانند بنای قبلی ساخته شود، باید دید مدیر جدید از قانون 
پیروی خواهد کرد؟ دهها پرونده و شکایت علیه تخریب گران 
میراث فرهنگی در نهادهای قضائی استان درحال پیگیری 
بوده و حال باید دید رویکرد مدیر جدید نسبت به حقوق نهاد 
متبوعش چگونه است؟مسلما اگر کوتاهی صورت بگیرد، 
فعالان مدنی و اهالی رسانه های مستقل کوتاه نخواهند 
آمد. آنان امروز براساس تجربه های پیشین احساس نگرانی 
می کنند اما خوشبختانه در استان همدان تعداد فعالان مدنی 
و روزنامه نگاران غیر دولتی مستقل کم نیستند و بسیاری 
از هنرمندان و استادان دانشگاه نیز در پیگیری مطالبات 
این کنشگران همراه آنان هستند و مدام زیاده خواهی ها و 
تخریب ها را بازتاب داده اند و این بار نیز در صورت مشاهده 
در برابر بی قانونی خواهند ایستاد. نکته دیگر اینکه مساله 
فعالان حوزه میراث فرهنگی هرگز فرد نبوده و دغدغه آنان 
همواره حفظ میراث فرهنگی بوده است. بنابراین اگر مدیری 
در حفظ میراث بکوشد مسلما فعالان مدنی نیز از او پشتیبانی 

خواهند کرد.

 آرمان ملی: شرکت آب و فاضلاب استان 
تهران اعلام کرده آب ۱۶هزار خانوار بد 
مصرف تهرانی قطع شده. خبری که نشان 
از ادامه سیاست های  برخی مسئولین 
در امتداد مقصر دانستن شهروندان در 
کمبود منابع دارد. و به نظر می رسد همین 
هدررفت  به  نسبت  هم  باز  مسئولین، 
منابع آب در بخش های مهم دیگری مثل 
صنعت و کشاورزی که به دلیل آماده 
نبودن زیرساخت ها در حد قابل توجه و 
درصد بالایی به وقوع می پیوندد، بی توجه 
بوده  اند.آبفا گفته تاکنون آب ۱۶هزار و 
۵۰۰ خانوار تهرانی که آن را بد مصرف 
کرده اند، قطع شده. و این کار باهدف تغییر 
رفتار آنان و جلوگیری از مصرف بی رویه 
صورت گرفته است. شرکت آب و فاضلاب 
استان تهران در توضیح قطع آب برخی 
خانوارها، گفته »تداوم مصرف بی رویه آب 
در تهران با توجه به شرایط نامساعد بارشی 
امکان تأمین آب را با سختی روبه رو خواهد 
کرد.« مسئولین البته در توضیح کم آبی و 
سفارش به مصرف بهینه و صرفه جویی ، به 
میزان بارش باران و سدهای خالی هم اشاره 
می کنند. همین روز گذشته، سخنگوی 
صنعت آب گفته: »سدهای تهران اکنون 
۱۰درصد پرشدگی دارند و نسبت به پارسال 
با کاهش ۲۱درصدی حجم آب روبه رو 
شده اند، این در حالی است که میزان مصرف 
همچنان بالاست؛ بنابراین توصیه می شود 
مدیریت مصرف جدی تر گرفته شود. فیروز 
قاسم زاده ادامه داده: »میزان بارش های 
تهران ۳۱ میلیمتر است که در مقایسه 
با پارسال ۲۰درصد کاهش بارش دارد و 
عقب ماندگی آن زیاد است.« او به سراغ 

میزان مصرف آب توسط شهروندان رفته 
و گفته: »میزان مصرف در تهران با وجود 
اطلاع رسانی های مداوم همچنان بالاست 
و حدود ۴۰هزار لیتر بر ثانیه است که عدد 
قابل توجهی برای این موقع از سال به حساب 
می آید.« و بعد هم توصیه کرده: »استفاده از 
آب برای آبیاری فضای سبز باید کاهش یابد 
و نیز زمان بازماندن شیر آب موقع شست وشو 
هم باید کاهش یابد و از مصرف آب برای 
شست وشوی خودرو و حیاط باید خودداری 

کرد.«
 3 درصد مردم، 97 درصد بخش 

کشاورزی
فرهنگ  اینکه  برای  رسمی  منابع 

صرفه جویی را ترویج دهند، از رسانه های 
ملی و... تیزرهایی با حضور زنان خانه دار 
در آشپزخانه و موارد مشابهی از این دست، 
پخش می کنند؛ چند سال پیش با آماری 
که از سوی همین منابع رسمی منتشر شد، 
مشخص شد که مردم تنها ۳ درصد آب 
موجود را مصرف می کنند؛ بنابراین در این 
۳ درصد، هرچه قدر هم صرفه جویی شود، 
به نظر نمی رسد تاثیر قابل توجهی برابر 97 
درصدی داشته باشد که در بخش کشاورزی 
مصرف می  شود. کارشناسان برای این که 
بی تاثیری و یا تاثیر بسیار ناچیز و بی اهمیت 
صرفه جویی ساکنان منازل مسکونی را 
توضیح دهند، می گویند که اگر بخواهیم 

صرفه جویی انجام دهیم مربوط به بخش 
کشاورزی است؛ اما چه جور صرفه جویی 
شود؟  از تجربیات و مشاهدات کارشناسان 
محیط زیست در مورد پیشرفته بودن سیستم 
آبیاری سایر کشورها و مقایسه آن با آبیاری 
کشاورزی در ایران اگر بپرسید به شما 
خواهند گفت که »ما آب را رها می کنیم توی 
زمین تا مقدار زیادی از آن تبخیر شده و مقدار 
زیاد دیگری هم از ریشه درخت، پایین تر 
آمده و به دردنخور شود بنابراین اگر چنان چه 
مسئولین بخواهند کاری انجام بدهند باید در 
زمینه کشاورزی و سیستم آبیاری انجام دهد؛ 
آن وقت ما هم آب برای تالاب ها و رودخانه ها 
و سفره های آب زیرزمینی خواهیم داشت هم 
برای کشاورزی و دامپروری.« باید گفت که 
هدف اصلی کاهش هدررفت آب در مناطق 
خشک و نیمه خشک، مقابله با کم آبی و 
حفظ محیط زیست به دلیل خشکسالی ها 
و محدودیت منابع آب است، اما هدف مهم 
دیگر مربوط به جنبه اقتصادی آن می شود. 
کاهش هدر رفت آب تا سطح اقتصادی، نه 
تنها باعث کاهش هزینه های تأمین آب، 
انتقال، تصفیه، انرژی، سرمایه گذاری برای 
تاسیسات جدید و دیگر موارد خواهد بود 
بلکه باعث افزایش کیفیت خدمت رسانی 
و نیز افزایش درآمد شرکت ها خواهد شد 
که با توجه به کنترل شدید تعرفه ها در 
سال های اخیر این موضوع اهمیت بیشتری 
پیدا می کند. همچنین اگر بتوان با کاهش آب 
بدون درآمد به تقاضاهای جدید مشترکان 
پاسخ داد، در هزینه های مربوط به توسعه 
منابع آب، به عنوان مثال ساخت سد و مخزن 
جدید، ساخت و تجهیز تصفیه خانه های 

جدید و … صرفه جویی زیادی خواهد شد.
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 مستندی دال بر موج جدید کرونا 
در کشور وجود ندارد

اپیدمیولوژی  استاد  یونسیان،  مسعود 
دانشگاه علوم پزشکی تهران در مورد آخرین 
وضعیت بیماری کرونا اظهار کرد: به جای 
اینکه پیشگویی کنیم، باید اولین سیگنال ها را 
که دریافت می کنیم و بسیاری آن را نمی بینند، 
اعلام کنیم. در واقع باید بر اساس مشاهداتی که 
زودهنگام سیگنال می دهند، سعی کنیم اقدام 
کنیم و اگر می خواهیم پیش بینی انجام دهیم، 
باید برای چند روز و یا حداکثر یک یا دو هفته 
این پیش بینی انجام گیرد تا خطای آن کمتر 
باشد. یونسیان تأکید کرد: در بررسی مستندات 
موجود هیچ شاهدی دال بر اینکه چه زمانی 
موج کرونا خواهیم داشت و یا شدت آن چه قدر 
خواهد بود مشاهده نشد. چند مؤلفه وجود دارد 
که ممکن است تعیین کند که آیا موج جدیدی 
در راه است یا خیر؟ نخستین مؤلفه تغییرات 
در واریانت  کنونی در سطح جهانی و منطقه ای 
است که در سطح جهانی چنین چیزی را به 
وضوح مشاهده نکردیم. در سطح منطقه ای، 
در اروپا به ویژه در آلمان و فرانسه واریانت 
جدیدی حکمفرماست. در منطقه خاورمیانه 
اطلاعات دقیقی از اینکه چه واریانتی  غالب 
است، نداریم. او ادامه داد: مؤلفه دوم، موضوع 
ایمنی ما است، اگرچه بسیاری از صاحبنظران 
این موضوع را مطرح می کنند که اگرچه ممکن 
است که سطح آنتی بادی های ما کاهش پیدا 
کند، اما در مواجهه با ویروس بلافاصله بدن 
می تواند سطح ایمنی خود را تقویت کند و 
پاسخ مناسبی ارائه دهد با این وجود شواهدی 
دال بر اینکه این سطح ایمنی افت کرده باشد 
وجود ندارد. عضو کمیته علمی کرونا افزود: 
مولفه سوم هم نحوه رفتار ماست. در این چند 
ماه گذشته شرایط مناسب و خوبی نداشتیم و 
اکنون نیز شرایط تغییری نکرده است. با وجود 
این مؤلفه ها، هنوز دلیلی نمی بینم تا تاریخی 
را تعیین و بگوییم در فلان تاریخ با موجی از 
بیماری روبه رو خواهیم شد. اگر یک پیش بینی 
انجام داده و این پیش بینی به حقیقت نپیوندد 
ما اعتماد عمومی را از دست خواهیم داد. باید 
سعی کرد که اعتماد جامعه را به دست آوریم و 

آن را حفظ کنیم. 

 علت 12درصد مرگ های ناشی 
از بیماری های قلبی عروقی 

آلودگی هواست
طاهره سماوات، متخصص قلب و عروق، 
در خصوص ارتباط آلودگی هوا و بیماری های 
یک سوم  کلی  به طور  گفت:  قلبی عروقی 
مرگ های ناشی از سکته مغزی، سرطان ریه، 
حملات قلبی و بیماری مزمن انسدادی ریه، 
مرتبط با آلودگی هوا هستند. او با بیان اینکه 
۱۲درصد مرگ های ناشی از بیماری های 
قلبی عروقی به علت آلودگی هواست و سالانه 
هوا  آلودگی  به  منتسب  مرگ  ۶میلیون 
می شود، افزود: بعد از یک ساعت مواجهه 
انسان با هوای آلوده و حتی دو روز پس از 
آن، میزان رخداد سکته های قلبی ۱۰ تا 
۲۰درصد افزایش می یابد که این ذرات اغلب 
از مصرف سوخت های فسیلی و ذرات ناشی 
از تماس لاستیک اتومبیل ها با جاده تولید 
می شوند. سماوات ادامه داد: آلودگی هوا 
موجب تشدید نارسایی قلب، افزایش بستری 
بیماران قلبی به میزان ۲/۱۲ درصد، افزایش 
آریتمی یا نامنظمی ضربان قلب و افزایش 
احتمال ایجاد لخته)ترومبوز( در سیاهرگ های 
اندام تحتانی می شود. این متخصص قلب 
و عروق به افراد آسیب پذیر، مانند بیماران 
قلبی ریوی، دیابتی، مبتلا به فشار خون بالا، 
چاق و بیماران مصرف کننده کورتون و دارای 
ضعف سیستم ایمنی و زنان باردار توصیه کرد 
از بیرون رفتن و رفت وآمد درون شهری در 
شرایط آلودگی هوا بپرهیزند. او افزود: توصیه 
می شود در روزهای آلوده، افراد از فعالیت بدنی 
و ورزش کردن با شدت زیاد، یعنی فعالیتی که 
باعث افزایش ضربان قلب و تعداد تنفس شده 
و فرد حین فعالیت به راحتی نتواند صحبت 
کند، در محیط بیرون منزل خودداری و از رژیم 
غذایی مدیترانه ای، رژیم غذایی حاوی میوه و 
سبزی، حبوبات کامل فراوان و مقدار چربی، 

شیرینی و نمک کم، استفاده کنند. 
 

6 هزار هکتار از پهنه آبی گیلان 
آلوده است

 اداره حفاظت و احیای تالاب های محیط 
زیست گیلان با اشاره به آلودگی حدود ۶ 
هزار هکتار از پهنه آبی استان به گیاه سنبل 
آبی گفت: این گیاه تهدیدی جدی برای 
تالاب هاست. عباس عاشوری، اظهار کرد: با 
توجه به قدرت تکثیر این گیاه مهاجم در مدت 
زمان کوتاه، تهدیدی جدی برای تالاب های 
استان محسوب می شود و باید با آن مبارزه کرد. 
رئیس اداره حفاظت و احیای تالاب های محیط 
زیست گیلان با بیان اینکه خطرات زیست 
محیطی گیاه سنبل آبی متوجه بخش عظیمی 
از تالاب های استان است افزود: تکثیر و خرید 
و فروش این گیاه ممنوع و خطرناک است. او با 
اشاره به هزینه های بالای مبارزه با گیاه مهاجم 
سنبل آبی گفت: خرید و فروش و نگهداری این 
گیاه خطرناک در منازل و سپس رها کردن 
آن در پهنه های آبی استان علاوه بر خسارت 
زدن به تالاب ها، هزینه های گزافی را به دولت 

تحمیل می کند. 

حسین زندی
 فعال حوزه میراث فرهنگی

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

 شرکت آب و فاضلاب استان تهران، 16هزار و 500خانوار تهرانی را با قطع آب، تنبیه کرد 

 مصرف بی رویه، کار خیلی بدیه! 
  مسئولین آبفا در زمینه کم آبی و هدررفت آب، اصل را رها کرده، فرع را چسبیده اند

 یک فعال کارگری گفت: این چه رویه ای است که دولت ها، 
نیروهای مورد نیاز خود را از طریق نیروهای شرکتی جبران 
می کند و با حقوق ناچیز آن ها را به خدمت می گیرند و بعد 
به راحتی آن ها را کنار می گذارند؟! این سیستمِ جبرانِ 
کمبود نیرو هم در وزارت بهداشت وجود دارد و هم در 
وزارت آموزش و پرورش. به گزارش ایلنا، معاون وزارت 
بهداشت روز گذشته از مهاجرتِ ۵۰۰ پرستار در ماه خبر 
داد و به کمبود ۱۰۰هزار نفریِ پرستار در کشور اشاره کرد. 
این آمار البته بارها از سوی فعالان این حوزه مطرح شده 
است. در واقع نه آماری که در مورد کمبود پرستار در ایران 
می دهند تازه است و نه آمار مربوط به اخراج پرستاران. 
اوایل امسال سازمان نظام پرستاری از بیکاری بیش از ده 
هزار پرستار خبر داد. پرستارانی که در دورانِ شیوع کرونا با 
عناوین مختلفِ شرکتی و ۸9 روزه و تمدید طرح و… آمدند 
تا مشکلِ کمبودِ پرستار را جبران کنند اما بعد از فروکش 
کردنِ شیوع کرونا بیکار شدند! برخورد با پرستاران مثل 
کارگران فصلی، محلِ انتقاد فعالان این حوزه به وزارت 
بهداشت است. آن ها می گویند وزارت بهداشت نمی تواند 
هر زمان که نیاز داشت پرستاران را به خدمت بگیرد و بعد 
آن ها را کنار بگذارد. چنین برخوردی با نیروهایی که در این 
دو سال در سخت ترین شرایط کار کردند و جسم و روحشان 
تحلیل رفت، بی انصافی است. وزارت بهداشت البته مشکل 
را سازمانِ امور استخدامیِ کشور و کمبود بودجه می داند. 
نمایندگان مجلس نیز برای حل این مشکل، طرح ساماندهی 
را پیش می کشند و می گویند جذب این پرستاران با تصویب 
طرح ساماندهی انجام خواهد شد. اما نه تنها وضعیتِ طرح 
ساماندهی هنوز مشخص نیست بلکه بهانه  نبود اعتبار و 
بودجه همچنان یکی از مهم ترین موانع جذب پرستاران 
است. فاطمه بحرینی، رئیس خانه پرستار مشهد، به بیکاریِ 
پرستاران اشاره می کند و می گوید: پرستارانی که قبل از 

کرونا دعوت به کار شدند از کار بیکار شده اند. البته تعداد 
کمی از این پرستاران که معمولا جزو ایثارگران به حساب 
می آمدند تبدیل وضعیت شده اند اما سایر پرستاران که در 
این مدت در شرایط سخت مشغول به کار بودند کنار گذاشته 
شدند. آن ها اکنون منتظرند ببینند چه تصمیمی برای آن ها 
گرفته می شود و چطور می توانند به کار برگردند. احسان 
سهرابی، فعال کارگری با تأکید بر اینکه اخراج این پرستاران 
بعد از کار در دوران سخت شیوع کرونا بی انصافی است، 
گفت: در شرایط بسیار سخت کرونا که دستگاه های دولتی 
با دستورالعمل ها و مصوبات دورکار می شدند، پرستاران 
نه تنها در خطرناک ترین شرایط کار می کردند بلکه حتی 
به دلیل کمبود نیرو امکان استفاده از مرخصی استحقاقی 
هم نداشتند. آن ها هفته ها از خانواده دور می ماندند. هر 

پرستار با فشار سنگینِ کار، وظیفه  چندین پرستار را انجام 
می داد. او گفت: شنیدن خبر تعدیل پرستارانی که در خط 
مقدم تلاش برای نجات جان انسان ها بودند و بیش از دو 
سال سخت ترین فشارها را تجربه کردند، ناامید کننده است 
و نشان داد مسئولانی که در دوران کرونا بارها از تکریم 
پرستاران گفتند امروز دیگر به صحبت های خود پایبند 
نیستند و حالا که نیازشان به این نیروی زحمتکش تمام 
شده آن ها را به خانه های خود فرستادند. این فعال کارگری 
بیان کرد: این چه رویه ای است که دولت، نیروهای مورد نیاز 
خود را از طریق نیروهای شرکتی جبران می کند و با حقوق 
ناچیز آن ها را به خدمت می گیرد و بعد به راحتی آن ها را کنار 
می گذارد؟! این سیستمِ جبران کمبود نیرو  هم در وزارت 
بهداشت وجود دارد و هم در وزارت آموزش و پرورش. این 
درحالی است که هم پرستاران و هم معلمان، جزو نیروهای 
تحصیل کرده ای هستند که مستقیم با جامعه در ارتباط اند. 
او ادامه داد: پرستاران با جان انسان ها در ارتباط اند و معلمان 
وظیفه  مهم آموزش را بر دوش می کشند. مسلم است که 
بی توجهی به آن ها کیفیت این دو خدمت مهم را در جامعه 
به کمترین حد خود می رساند. نیروی کاری که نه امنیت 
شغلی دارد، نه تامین مالی چطور می تواند خدمات ارزنده 
و باکیفیت ارائه دهد؟ سهرابی تصریح کرد: اینکه هر روز 
می شنویم تعداد پرستارانی که به دنبال مهاجرت هستند روز 
به روز افزایش پیدا می کند، به دلیل همین رفتار با نیروی کار 
است. متأسفانه افزایش تعداد بیکاران باعث شده کارفرمای 
بخش دولتی و خصوصی هر رفتاری که می خواهد با نیروی 
کار انجام دهد. این رویه  به شدت غلط امروز تاثیر خود را در 
جامعه گذاشته است. مهاجرت نیروی کار، عدم گرایش برای 
انجام کارهای تولیدی و رفتن به سمت کارهای دلالی و 
کاهش کیفیت خدمات، حاصل چنین سیستمی است که 

نیروی کار را به استثمار می کشد. 

دولت و وزارتخانه ها کمبود نیروی خود را از طریق نیروهای شرکتی و با حقوق ناچیز جبران می کنند

  برای پرستارانِ بیکار شده فکری کنید

 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
فارس گفت: پارک ملی بمو تنها ریه تنفسی 
شیراز است که برخی به دنبال تغییر کاربری 
اراضی پارک ملی بمو و تبدیل آن به مسکن 
هستند. به گزارش ایلنا، عطا پورشیرزاد در 
آیین گرامیداشت روز جهانی خاک افزود: 
بخش قابل توجهی از آب شرب شیراز 
از چاه هایی تامین می شود که در حومه 
پارک ملی بمو قرار دارند و سد درودزن نیز 
بخش کمی از آب شرب را تامین می کند.  
پورشیرزاد افزود: آیا کشاورزی استان 
در مسیر کشاورزی پایدار قرار دارد؟ چه 
برنامه هایی برای کشاورزی پایدار در استان 
فارس طراحی و اجرایی شده؟ این ها سوالاتی 
است که باید به آن پاسخ داده شود. لازم به 
ذکر بوده که برنامه در استان وجود دارد اما 
کاربردی و عملیاتی نیست و هنوز در مرحله 
آزمون و خطا قرار دارد.  به گفته او زمان 

کشت و نوع کشت محصولات کشاورزی در 
استان فارس در محور توسعه پایدار قرار ندارد 
که لزوم بازنگری را در این بخش اولویت دار 
می کند.  مدیرکل حفاظت محیط زیست 
استان فارس اظهار کرد: فارس در تلاش 
است تا با ایجاد خانه محیط زیست توسط 
انجمن های مردم نهاد این آگاهی بخشی 
و آموزش همگانی را در جامعه به گونه ای 
توسعه دهد که دغدغه کندی در تمام افراد 
ایجاد شده و مشکلات محیط زیستی نیز تا 
حد قابل قبولی کاهش یابد.  او گفت: حدود 
۴۰ درصد از فاضلاب کلانشهر شیراز، به 
شکل خام و تصفیه نشده، به تالاب مهارلو 
می ریزد. مدیرکل حفاظت محیط زیست 
استان فارس بیان کرد: به علت وارد شدن 
فاضلاب شهر شیراز به تالاب مهارلو این 
تالاب ارزش خود را از دست داده این در حالی 
است که با ورود این فاضلاب به منطقه شاهد 

تغییر اکوسیستم در منطقه نیز هستیم.  
پورشیرزاد ادامه داد: متخصصان حوزه خاک 
هشدارهایی در خصوص فرسایش خاک بیان 
کرده اند که این هشدار ها رو به رشد بوده و در 
مرز بحران قرار گرفته از این رو تکالیفی بر 
عهده تمامی آحاد جامعه اعم از دستگاه های 
اجرایی، مردم و نهاد های متولی که بیش از 
هر زمان سنگین است.  مدیرکل حفاظت 
محیط زیست فارس در ادامه با تصریح این 
موضوع که محیط زیست موضوعی چند 
وجهی بوده که در تمامی مسائل اجتماعی 
دخیل است بیان کرد: حفظ خاک از جمله 
اساسی ترین موضوعاتی است که در تامین 
امنیت غذایی جامعه نقش اثرگذاری دارد، 
این در حالی است که امنیت غذایی در 
جامعه جهانی نزدیک به بحران بوده که باید 
در این بخش نیز تمهیدات ویژه ای در نظر 

گرفته شود.  

  بخشی از تالاب های استان خشک 
شده است 

پورشیرزاد ادامه داد: یکی از طرح های که در 
کشور در حال پیگیری است موضوع سدسازی 
بوده اما اکنون باید این پرسش مطرح شود که 
چه قدر این سد ها مورد بهره برداری قرار گرفته 
است؟ لازم به یادآوری است بخشی از تالاب های 
استان که حوضه آبریز سدهای فارس بوده خشک 
شده است که این موضوع لازمه مدیریت در این 
بخش را الزام آور کرده البته نباید فراموش کرد 
که در حوزه مدیریت خاک نیز نگاه حاکم مبتنی 
بر توسعه پایدار نبوده است.  این مقام مسئول با 
تاکید بر این موضوع که امنیت غذایی در جامعه 
بسیار حائز اهمیت است عنوان کرد: مسکن ملی 
و تامین مسکن در جامعه از اولویت ها و مطالبات 
مردمی است که قابل کتمان نیست اما برخی به 
دنبال وارد کردن فشار به محیط زیست هستند 

تا ریه های شهر را هم تبدیل به مسکن کنند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان فارس از تغییر کاربری تنها ریه تنفسی شیراز خبر داد

   40 درصد فاضلاب شیراز به تالاب مهارلو می ریزد


